
Zápis z jednání Výkonného výboru ČAS, které se konalo dne 20. června 2007 od 10:30 
na Astronomickém ústavu AV ČR v Praze.

Přítomni: Lumír Honzík, Eva Marková, Lenka Soumarová, Pavel Suchan, Jan Zahajský

Omluven: Tomáš Bezouška

Hosté: na část jednání Alena Šolcová (Historická sekce), Ivo Míček (SMPH)

1) Rozpočet ČAS na rok 2007 

VV ČAS elektronicky schválil rozdělení dotace RVS složkám v celkové částce 136 500 Kč. 
Tímto je rozpočet ČAS na rok 2007 definitivní. Honzík připraví smlouvy, spolu se Suchanem 
je   rozešle,   po  návratu   smluv  bude  dotaci  vyplácet  Suchan.  Rozdělení   dotace   složkám  je 
přílohou tohoto zápisu a stává se přílohou rozpočtu ČAS na rok 2007. 

2) Příprava 90. výročí ČAS 

Slavnostní setkání k 90. výročí ČAS se uskuteční v sobotu 8.12.2007. Suchan a Šolcová zjistí 
podmínky místnosti (ČVUT Karlovo náměstí nebo Zrcadlová kaple Klementina), na ČVUT 
se ovšem nejedná o původní místnost. Předběžný program: 10:00 přivítání Marková, úvodní 
slovo   Grygar,   vystoupení   hostů,   11:00   Kopalova   přednáška,   12:30   –   14:00   oběd,   14:00 
Založení   ČAS   (přednáška   Šolcová,   Historická   sekce),   15:15   předání   Nušlovy   ceny   a 
přednáška, 16:45 závěrečné proslovy, 17:00 závěr. Historická sekce připraví výstavku prvních 
dokumentů ČAS a portrétů (panely budou zapůjčeny Dr. Šolcovou na fakultě).   Za náklady 
asi 1500 Kč by bylo možné tuto výstavku vytisknout ve 2 posterech, které by se daly použít 
i  při  dalších příležitostech (s  Dr.  Šolcovou dořeší  hospodář).  Z výstavky bude čerpat   také 
sborník,   který   chce   Historická   sekce   při   této   příležitosti   vydat.   Bude   vytištěno   200   ks 
pamětního   listu   na   slavnostním  (ručním)  papíře  –  návrh  Šolcová,   zodpovídá   Suchan.  Za 
ušetřené  peníze (oproti původnímu návrhu vyjde pamětní   list levněji)  bude vydán sborník, 
nejlépe   ve   formě   KR   Speciál   –   podklady   dodá   Historická   sekce,   zpracuje   redakce   KR, 
celkové náklady na pamětní list a sborník 25 000 Kč. Pozvat zahraniční společnosti inspirující 
vznik   ČAS   –   adresář   připraví   Historická   sekce,   dopis   Suchan,   Marková.     Setkání   bude 
přístupné i veřejnosti, bude pozván primátor hl. m. Prahy. Za celkovou přípravu zodpovídá 
Suchan, v září provést kontrolu připravenosti. Návrhy na pozvané hosty apod. k Suchanovi.

3)  Konference   NTM   „Počátek   nové   cesty   do   kosmu“  k   výročí   400   let   od   publikace 
Keplerovy Astronomia Nova v roce 2009. Jedná se o projekt navazující na Mezinárodní rok 
astronomie 2009. ČAS obdržela oficiální žádost o vyslání zástupce do tohoto projektu. VV 
ČAS pověřil a potvrdil tak v zastupování ČAS Doc. Hadravu, oznámí Suchan.

4) Nušlova cena 2007 
Bude udělena při 90. výročí ČAS. VV ČAS na základě návrhu komise schválil udělení 
Ceny F. Nušla. Marková oznámí oceněnému. Diplom a plaketu zajistí Suchan, o laudatio bude 
požádán Doc. Perek. 

5) Kvízova cena 2008 



Marková odeslala ke zveřejnění výzvu předsedům zainteresovaných sekcí a do KR. Termín 
pro podání návrhů na udělení ceny je 31.12.2007. Dosud došel 1 návrh.
6) Kopalova přednáška 2007 

Statut schválený  VV ČAS vystavit na astro.cz. Výzvu na podání návrhů a statut Kopalovy 
přednášky do KR a do konference vedení složek – správkyni ceny Soumarové pošle Suchan.
Termín pro návrhy na udělení je 30.9.2007, komise a VV ČAS rozhodnou do 31.10.2007. 
Kopalova přednáška bude přednesena (pokud bude termín oceněnému vyhovovat) na setkání 
k 90. výročí založení ČAS.   Je třeba sehnat prostředky na čestný honorář, např. sponzorský 
dar?  dořeší hospodář.

7) Zástupce ČAS na JENAM 2007 (jednání EAS)

ČAS proplatí  cestu prostřednictvím nárokové složky u Zahraničního odboru AV (přibližně 
15 000  Kč),   nejsou  však  peníze  na  úhradu  účastnického  poplatku   a   ubytování   (přibližně 
10 000 Kč), Suchan dořeší se zástupcem ČAS Dr. Münzem.

8) Tisková prohlášení ČAS. 

Hledáme prvních  21   tiskových  prohlášení,   která   se  nedochovala   a  nejsou  na  webu   (lépe 
v elektronické podobě, aspoň však v tištěné podobě). Blíží se 100. tiskové prohlášení, v němž 
bude   vhodné   uveřejnit   úvodní   odstavec   o   tomto   výročí,   kterým   ČAS   přispívá 
k informovanosti veřejnosti. Proběhla obšírnější diskuze o kvalitě tiskových prohlášení.

9) Cena Littera astronomica 2007 

VV   ČAS   schválil   nový   statut   ceny.   Smysl   ceny   se   nemění,   mění   se   však   na   základě 
zkušeností správce ceny a VV některá ustanovení a termíny. VV ČAS schválil návrh komise 
ve   složení   navrženém   správcem   ceny:   Petr   Bartoš   (správce   ceny),   Jiří   Grygar,   Markéta 
Hejkalová, Jan Kanzelsberger a Lenka Soumarová. VV souhlasí s vlastní webovou stránkou 
ceny na astro.cz a přístupovými právy pro správce ceny. V rozpočtu je pro letošní udělení 
ceny a účast ČAS na Podzimním knižním veletrhu v Havlíčkově Brodě 6 000 Kč.

10) Informace z Rady vědeckých společností 

Přišla   informace  o   termínu  žádosti  o  dotaci  na   rok  2008.  Složky  předloží   hospodáři   své 
žádosti do 15.9.2007, oznámí hospodář.

Státní  dotace,  kterou RVS obdržela pro rok 2007, činí  5 200 000 Kč,  navýšení  vědeckým 
společnostem   bylo   poskytnuto   zejména   na   účely   časopisů   mezinárodního   charakteru. 
V současnosti   má   RVS   ve   vědeckých   společnostech   43 000   členů.   Z celkového   počtu 
společností je 71 (94 %) výběrových.  

11) Publikace České astrofotografie měsíce / námět na ročenku ČAM



V počtu   přibližně   300   ks   ČAS   vydala   péčí   firmy   XEROX   na   návrh   Odboru   mediální 
komunikace AV knihu fotografií  ČAM a Západočeské pobočky „Objektivem do vesmíru i 
kolem nás“. Kniha je vytištěna na křídovém papíře ve formátu A 4, je neprodejná a rozebraná. 
Suchan bude sledovat  možnost  dotisků.  VV děkuje všem, kteří  se ve velmi krátkém čase 
podíleli na vzniku knihy, především porotě ČAM a členům Západočeské pobočky. Publikaci 
obdržel např. předseda Akademie věd.

VV vzal na vědomí návrh poroty ČAM na vydání (vydávání) ročenky ČAM. Letošní rozpočet 
ČAS to již neumožňuje (příliš  malá rezerva), zanést do rozpočtu 2008 na základě finanční 
rozvahy předložené porotou ČAM. Koordinaci mezi VV ČAS a porotou ČAS zajistí Suchan. 
Spolupráce s Astropisem? 

12) Astronomická olympiáda 

8.6.   proběhlo   v Praze   za   účasti   vrcholných   zástupců   ESO.   23.6.   proběhne   na   hvězdárně 
v Karlových Varech finále kategorie GH, za VV ČAS byli jako zástupci jmenováni Honzík a 
Randa. 25. – 27.6. proběhne na hvězdárně ve Valašském Meziříčí soustředění   finalistů pro 
Mezinárodní astronomickou olympiádu za účasti Prof. Kulhánka, SAS nakonec odstoupila od 
spolupráce. Probíhají jednání s HaP J. Palisy v Ostravě o zajištění kategorie pro SŠ – dořeší 
Suchan. VV děkuje všem jednotlivcům, kteří AO zajišťují a všem právnickým osobám, které 
na AO spolupracují!

13) Spojení AstropisKR ?

VV projednal podrobný návrh Astropisu na sloučení KR a Astropisu, resp. vkládání KR do 
Astropisu, a to od roku 2008. VV projevil předběžný zájem a souhlas za podmínky projednání 
s redakcí KR. Suchan projedná s redakcí KR (P. Bartoš). Definitivní rozhodnutí by mělo být 
učiněno (z hlediska příprav) během prázdnin.

14) Spolupráce se Sdružením hvězdáren a planetárií (SHaP)

O proběhlých jednáních referovala Marková. Formální  rámcová smlouva o spolupráci není 
třeba ani pro jednu stranu, řešit se budou konkrétní formy spolupráce. Probíhá spolupráce na 
Noci vědců (na letošní ročník již docházejí přihlášky členů SHaP). Tisková prohlášení ČAS 
nebudou nadále  obsahovat  obecný  odkaz  na  hvězdárny,  ale  pouze  odkazy na  pozorování 
úkazu na těch hvězdárnách, které se aktivně ozvou, resp. to s nimi bude projednáno – zajistí 
Suchan.

15) Stížnost občana – člena ČAS do ČT. Vojtěch Sedláček zaslal do ČT stížnost na upoutávku 
Večerníku z Čech a podepsal se jako člen ČAS, ČT oslovila předsedkyni. Marková odpoví.

16)   Účastník   Astronomické   olympiády   a   člen   Západočeské   pobočky   M.Machoň   vyhrál 
celostátní SOČ – uveřejnit na astro.cz. Gratulujeme!

17) VV upozorňuje složky na některé zastaralé údaje na jejich webových stránkách, prosíme 
o kontrolu  a aktualizaci.

Příští jednání VV ČAS se bude konat 19.9.2007 v 17:00 na Štefánikově hvězdárně. Jedná se 



o předběžné datum, změnu je třeba včas oznámit.

Zapsal: Suchan


